

[Text]

**Mr. Solomon:** Yes, that is one reason why it is very difficult to give you a good figure. We do not know how many are alive, how many are dead and so on. The figure was computed on the guesstimate.

• 1045

**Mr. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Mr. Chairman, I am little confused on widows' pensions. What does a widow get? Is there some set formula?

**The Chairman:** Do you mean money-wise?

**Mr. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Does she get 50 per cent of her husband's pension, or what?

**The Chairman:** Percentage-wise. Mr. Solomon.

**Mr. Solomon:** A widow's pension is actually 75 per cent of the 100 per cent single pension. So the widow's pension is \$417.47 a month, as of January 1, 1977.

**Mr. Knowles (Winnipeg North Centre):** That is all or nothing.

**Mr. Solomon:** That is all or nothing; it is not a variable factor.

**Mr. Knowles (Winnipeg North Centre):** Fine for the all, but it is not very good the nothing.

**Mr. Solomon:** Of course, it increases with the number of dependent children involved.

**Mr. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** It is certainly a concern in my part of the country where the small country towns seem to be full of widows. One town, Vanguard, is a small place, but there are 57 widows there, and a good majority of them are widows of war veterans. How many were pensionable I do not know, but certainly the little country towns in Saskatchewan are full of widows.

I have one question on hospital transfers, under Vote 45d. Mr. Chairman, there must be some hospitals that have already been transferred to provincial bodies, and there must be some system of picking up the pension contributions.

**Mr. MacDonald (Cardigan):** We have a plan.

**Mr. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** That is satisfactory to the department, is this right?

**Mr. MacDonald (Cardigan):** That is right. We have quite a number that have already been transferred. Of course, negotiations on that are long past, probably some situations are changed and some situations are different from others, and this is why we are asking for this permission.

**Mr. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** My final observation is that I am very pleased to learn that the Minister is making a trip over to Vimy. Certainly there are not very many Vimy veterans left. That is the biggest night in our Legions out there and I wish you well on that one.

**Mr. Marshall:** He should take Mr. Hamilton with him.

[Interpretation]

**M. Solomon:** Oui, et c'est précisément pour cela qu'il est difficile de donner un chiffre exact. Nous ne savons pas combien vivent encore, combien sont mortes, etc. Il faut deviner.

**M. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Monsieur le président, je ne comprends pas tellement bien les pensions de veuve. Combien une veuve reçoit-elle? Y a-t-il une formule prescrite?

**Le président:** Vous voulez dire combien d'argent?

**M. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Reçoivent-elles 50 p. 100 de la pension de leur mari ou quoi?

**Le président:** Vous voulez un pourcentage. Monsieur Solomon.

**M. Solomon:** Une veuve reçoit en fait 75 p. 100 de la pension d'un ancien combattant. La pension de veuve était donc de \$417.47 par mois au 1<sup>er</sup> janvier 1977.

**M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre):** C'est cela ou rien.

**M. Solomon:** En effet. Il n'y a aucune variante.

**M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre):** C'est bien pour ceux qui reçoivent quelque chose, mais les autres ne sont pas très gâtés.

**M. Solomon:** Bien entendu, leur pension augmente avec le nombre d'enfants à charge.

**M. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Dans mon coin du pays, cela cause une grande préoccupation car on dirait que les petites villes rurales regorgent de veuves. Dans une, entre autres, la petite ville de Vanguard, il y a 57 veuves, la plupart étant veuves d'anciens combattants. Combien d'entre elles recevaient une prestation, je l'ignore, mais je sais que les petites villes rurales de la Saskatchewan sont pleines de veuves.

J'aimerais aussi poser une question au sujet des transferts d'hôpitaux prévus dans le crédit 45d. Certains hôpitaux ont probablement été transférés aux autorités provinciales et il doit y avoir une façon de récupérer les contributions au régime de pension.

**M. MacDonald (Cardigan):** Nous avons un plan.

**M. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Et le Ministère le juge satisfaisant, n'est-ce pas?

**M. MacDonald (Cardigan):** En effet. Un grand nombre a déjà été transféré. Bien sûr, les négociations ont eu lieu, il y a longtemps déjà, et certaines situations ont dû changer, d'autres pas. C'est pourquoi nous demandons la permission.

**M. Hamilton (Swift Current-Maple Creek):** Enfin, je suis heureux d'apprendre que le ministre ira à Vimy. Il ne doit pas rester beaucoup d'anciens combattants à Vimy. C'est l'une des plus grandes soirées de nos légions et j'espère que vous vous y amuserez.

**M. Marshall:** Il devrait amener M. Hamilton avec lui.